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Két igencsak vaskos kötetben, Az udvarhelyszéki gyógyászat története címmel jelent meg dr.
Mátyus András
nyugalmazott főorvos munkája – a kötetet a Nemzetstratégiai Kutatóintézet Kárpát Haza
elnevezésű kiadója jelentette meg. A Művelődési Házban két hete mutatták be a könyvet a
szerző, valamint a kórház munkaközössége és az NSKI vezetősége előtt.

  

A székelyudvarhelyi kórház egykori igazgatója, fül-orr-gégész főorvosa nyugdíjba vonulása,
2000 ősze után kezdett részletesen foglalkozni a város és a környék egészségügyi történetével
– kórházi archívumokban, levéltárakban kutatott évekig, rengeteg adatot összegyűjtött az itteni
kórházak, gyógyszertárak, orvosi rendelők történetéről. Több mint tizenöt évet dolgozott rajta,
tehát óriási kutatómunka gyümölcse a most megjelent két kötet.
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„Szükségességét, gazdagságát a jövő megmutatja. Megpróbáltam a gyógyászat termőföldjénottfelejtett, elfelejtett, elhullatott aranykalászokat összegyűjteni, kis kévékbe összekötni.Megpróbáltam Udvarhelyszék gyógyító templomainak ajtajait kinyitni, szélesre kitárni, kicsimécsessel megvilágítani, kivilágítani. Úgy érzem, hogy ez a könyv egy egészségügyi üzenetévtizedekre, de lehet, hogy évszázadokra" – mondta az ünnepélyes könyvbemutatón a 86 évesnyugalmazott főorvos.  Otthonában beszélgetve dr. Mátyus András a részletekbe is beavatott. A nappali asztalán akétkötetes mű, a tiszteletpéldányokat húsvét előtt kapta az idős orvos.  

Sok időt igényelt, egy évtizednél több, tizennégy év kellett, amíg összehoztam ezt az anyagot,mert sokfelé kellett járni leellenőrizni az adatokat – mondja Mátyus doktor. – Ami a szomorú,hogy leginkább Udvarhelyen és Csíkszeredában nem jutottam hozzá adatokhoz. Csíkban aztkérték a levéltárban, hogy mondjam meg a számát annak, amit keresek – azt nem tudtammegmondani. De így is kaptam néhány adatot, amit be tudtam építeni a könyvbe.  Mennyire elégedett a megjelent könyvvel?  Ezalatt a sok idő alatt egy kicsit bele is fáradtam, egyfajta patthelyzetből követtem a könyvkiadását. Már le is mondtam arról, hogy állandóan valakit keressek, hogy mi a helyzet akiadással. A megjelenés előtt pár hónappal aztán bemutatták a borítót, húsvét előtt pedigörömmel vehettem kézbe a köteteket.  
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Én kezdetben egy jóval kisebb anyagra gondoltam, de ahogy kezdtem mélyebben belelátni adolgokba, kötelezőnek éreztem aprólékosan felkutatni és leírni. Sok olyan dolgot sikerültfelkutatnom, amire nemigen számítottam – ilyen volt például az udvarhelyi kórház története.Úgy indultam neki, hogy nem tudtam, hogy hogyan fogom kibontani, de sikerült megoldani,nyomtatványokkal bizonyítani a kórház múltját.  Az 1848-49-es szabadságharc után jöttek az osztrákok és kötelezővé tették egy kórház, a székikórház létrehozását – ezt is sikerült egy írott jelentéssel dokumentálnom. Tehát osztrák„nyomásra" jött létre az udvarhelyszéki, Udvarhely megyei kórház pedig fennált egészen arajonok megjelenéséig, de azután is, még ma is tartja megyei jellegét.  A könyv milyen inspirációt adhat a mostani orvosoknak?  Itt elakad a szavam, mert amennyire ismerem a kollégákat, kevés érdeklődés van ez irányban.A régiekben több volt. Például dr. Bódi András mindig mondogatta, hogy jó volna, ha valakimegírná Udvarhelyszék egészségügyi történetét. Én még kezdő orvos voltam akkor, deakkoriban sem akadt senki, aki nekifogott volna.  Úgy fogtam neki, hogy láttam próbálkozást az itteni történészek részéről, de éreztem, hogy nemjó úton járnak. Egy jelenségből nem lehet történetet írni. Aztán amikor nyugdíjba jöttem,kezdtem ezeket a dolgokat apró részekre bontani, és belelovalltam magam a kórháztörténetének megírásába.  

Sok segítséget kaptam Zepeczener Jenő és Róth András Lajos történészektől. Nagyonértékes anyagot kaptam Fülöp Máriától, a vásárhelyi orvosi egyetem könyvtárosától, az nagyon jó dokumentáció volt. De kaptamadatot – főleg gyógyszerészeti szempontból – a Semmelweis Egyetem gyógyszerészetikönyvtárától.  Tamás Kincső az Országos Széchenyi Könyvtár részéről, míg Mátyus Kinga a KolozsváriEgyetemi Könyvtárban segített sokat – kiderült, hogy ő is kibédi származású, de a többiek isnagyon szimpatizáltak velünk. Még Kibédi Mátyus Istvánlatin nyelvű disszertációját is elővették. Aztán így lassan összejött az anyag, kezdtemrendszerezni, a számítógépbe Péter Attila vitte be az adatokat.  Én a keresztmetszetét láttam az egészségügynek, kivéve a régmúltat. 1957-ben idekerültem ésakkor már találkoztam azokkal a kollégákkal, akik a háború előtt, alatt és után már orvosokvoltak, így tudtam az anyagot hozzájuk kötni. Például dr. Csiszér Zoltán sebészorvosnak voltegy naplója, amit a lánya rendelkezésemre bocsátott. Csiszér főorvos volt Koreában is, aháborúban, az ötvenes évek elején ő volt a romániai orvoscsoportnak és az ottani románhadikórháznak a vezetője. Magyarláposról származott, 1945 áprilisában jött ide Kolozsvárról, ittvolt öt évet, majd utána ment Koreába, ahol egy igazi riportot írt a háborúról, ez kéziratbanmaradt fenn.  De az említett Bódi Andrásnak is voltak hasonló naplójegyzetei – ezekből is inspirálódtam.  Nagyon sok rövid orvosportrét, életrajzot is közöl a könyvben.  Azokra nagy hangsúlyt fektettem és próbáltam szültetésüktől elkezdve halálukig mindentmegírni róluk. Erre kicsit büszke is vagyok, mert ilyen nem nagyon volt eddig még – mindenegyes orvosportré egy-egy tudományos munka, hiszen még az első világháború előttiorvosokról is sikerült részletes életrajzokat írnom.  
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Figyeltem az orvosra, a gyógyszerészre és az egészségügyi dolgozókra, ezek közül óriásihangsúlyt fektettem a magyar orvosi áldozatkészségre. Külön rész van a katonaorvosokról,akiknek óriási szerepük volt Udvarhelyszéken a kulturális életben is.  A munka két nagy részre van osztva, az első Udvarhelyszék, a második a városegészségügyi történetét taglalja.  Az első rész magába foglalja a szék összes kórházának, a baróti, székelykeresztúri ésszentkeresztbányai kórházaknak a történetét – azért volt fontos, mert azt sem tudták, hogymikor jöttek létre. Ezeket tisztáztam, a fejlődésüket is leírtam. A második teljesen Udvahelyrőlszól. A címet nem én adtam, hanem a szerkesztői, de jó címet adtak – én eredetileg azIspotályoktól a modern kórházakig címet adtam volna.  A bemutatóra szánt példányok elfogytak, a könyv egyelőre nem kapható a könyvesüzletekben,de a szerző tudomása szerint hamarosan érkeznek új példányok. A Dr. Mátyus Andrássalkészített korábbi beszélgetésünket itt olvashatják.
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